
Як жывеш, вёска?

АХОЎНІКІ НАВОДЗЯЦЬ ПАРАДАК

Нашы перамогі

Незаконны алкаголь – 
знішчыць

Райвыканкам 
выехаў 
з кабінетаў

Згодна з дзяржаўнай праграмай па 
адраджэнню сяла, надаць сучасны выгляд 
вёскам нашага раёна павінны аграгарадкі. 
На пачатку 2008 года вядзецца будаўніцтва 
аграгарадка ў вёсцы Кардон. Што змянілася 
цяпер у сацыяльным плане ў параўнанні з 
той вёскай, якая была раней? На першы по-
гляд, кардынальныя перамены заўважыць 
адразу, мякка кажучы, няпроста. Аблічча 
бальшыні будынкаў даволі сціплае. Па- 
ранейшаму стаяць руіны былога будынка 
дзіцячага садка – не паспелі знесці. На 
цэнтральнай вуліцы – старыя шматпа-
вярховыя дамы, узведзеныя ў 80-х гадах, 
дамы прыватнага сектару з прыбудовамі, 
хлеўчукамі і лазенькамі. Праўда, прыгожа 

выглядае магазін і комплексны прыёмны 
пункт пасля касметычнага рамонту. Сце-
ны пакрылі тынкам і ярка пафарбавалі. 
Капітальны рамонт зрабілі ў школе, на яе 
рэстаўрацыю ўклалі немалыя грошы. Па-
шанцавала сувязістам – устанавілі новую 
АТС. Некалькі новых дамоў сядзібнага 
тыпу яшчэ не здадзены. На гэтых аб’ектах 
працуюць будаўнікі з ПМК- 70. Зараз 
рабочыя заняты ўнутранай аддзелкай 
пакояў: клеяць шпалеры, фарбуюць сце-
ны, ладзяць электраправодку. Дагэтуль 
незавершаны рамонт будынка сельска-
га Дома культуры: не хапіла 40 мільёнаў 
рублёў. За рэканструкцыю клуба ўзялася 
фірма “Шумілінагандальбуд” (кіраўнік У. 

В. Карнілаў). Няпроста ідуць і дарожныя 
работы. Пакуль што заасфальтавалі тэры-
торыю механічнай майстэрні гаспадаркі. 
Новы асфальт часткова пралажылі на двух 
вуліцах – Камачынскай і Школьнай. Аднак 
і тут падобная сітуацыя: скончыліся выд-
зеленыя на Кардонскі аграгарадок сродкі, 
а дадатковыя не паступілі. А ці патрэбна 
вясковым жыхарам лазня? Некалі была 
саўгасная, але яе разабралі. Многія жы-
хары мяркуюць, што і новая не патрэбна. 
На сядзібах у кожная свая, у саўгасную 
амаль не хадзілі. Але новай лазні можа 
і не быць. Тым больш, што каб на былой 
саўгаснай сядзібе пабудаваць сучасную 
вёску, патрэбны не толькі вялікія грошы 
з дзяржаўнага бюджэту, але і прыбыткі ад 
вытворчасці гаспадаркі. Адкуль ім узяц-
ца, калі ў Кардоне жывуць пераважна 
пенсіянеры. Маладыя, здаровыя і адукава-
ныя найчасцей бягуць у горад. Там усе ж 
такі лягчэй рэалізаваць свае здольнасці.

Шумілінскае раённае кіраўніцтва рэгу-
лярна кантралюе работу сваіх падначале-
ных на месцах. Ужо шматгадовай традыцы-
яй стала гэтак званае выязное пасяджэнне 
ў аддаленыя вёскі. Менавіта таму кіраўнікі 
розных службаў і спецыялісты райвыкан-
кама наведалі Сіроцінскі сельскі Савет. На 
гэты раз чыноўнікам давялося аб’ехаць 
дванаццаць вёсак, якія размешчаны на 
тэрыторыі сельсавета. Затым у будынку 
сельсавета адбылося чарговае пасяджэнне 
пад кіраўніцтвам старшыні раённага саве-
та дэпутатаў Ірыны Мікалаеўны Новікавай. 
Удзельнікі пасяджэння абмеркавалі скаргі 
і звароты мясцовых жыхароў. Найбольш 
пытанняў было да работнікаў камунгасу. 
Крытычныя заўвагі датычыліся дамоў па 
вуліцы Зялёнай пасёлка Сіроціна. Да пры-
кладу, патрабуецца тэрміновы рамонт даху 
аднаго з дамоў. Тут падчас дажджоў вада 
пранікае ў кватэры насельнікаў. А жыхары 
вескі Слабада і Зямцы даўно чакаюць рамон-
ту калонкі. У адрас дарожнікаў накіравалі 
пытанні падсыпкі і высечкі кустоўя ля да-
рог да вёсак Грабніца, Філіпенкі і Сянькова. 
Начальнік аддзела адукацыі райвыканка-
ма П. У. Спірыдонаў трымаў справаздачу 
па Слабадской сярэдняй школе. Жыхары 
вёскі Слабада прасілі ўзвесці прыбудову да 
школы. На гэта Пётр Уладзіміравіч у сваю 
чаргу патлумачыў вяскоўцам, што звятаўся 
ў аблвыканкам, каб прыбудову ўключылі ў 
інвестыцыйны план вобласці на наступны 
год. І цяпер, нарэшце, бацькі і вучні спад-
зяюцца на тое, што праз год школа будзе 
адноўлена. Нямала  прапаноў было адра-
савана цэнтральнай райбальніцы, райгазу, 
мясцоваму саўгасу. А што ў выніку? Райвы-
канкам, як вышэйшая ступень прэзыдэнц-
кай “вертыкалі” загадаў праблемы мясцо-
вага люду вырашаць мясцовым кіраўнікам 
і спецыялістам. Да таго ж, кіраўнікам 
прадпрыемстваў і арганізацый для выра-
шэння вышэйпамянёных пытанняў  быў 
вызначаны тэрмін – да канца лістапада. 
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У нашым раёне зарэгістравана 
11 дабравольных дружын, якія 
налічваюць 102 дружыннікі. Не 
сакрэт, што амаль усе дружыны  
існуюць толькі на паперы. Самая 
эфектыўная з іх – дружына Обаль-
скага керамічнага завода, створаная 
тры гады таму. Касцяк арганізацыі 
складаюць кантралёры аховы прад-
прыемства. На рахунку народных 
памочнікаў міліцыі ліквідацыя адной 
“кропкі” па незаконным продажы 

Аб’ЯВА
Каб атрымліваць кожны нумар газеты “Світанак” 

паведаміце рэдакцыі аб гэтым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя абвяшчае конкурс чытачоў “І такое  бы-
вае!”. Удзельнікаў конкурсу чакаюць прызы, а пераможцу 
--  сюрпрыз! Матэрыялы дасылайце на адрас рэдакцыі. 
Апошні тэрмін – 31 снежня. Вынікі конкурсу будуць пад-
ведзены у першым навагоднім нумары.

Калі парушаны вашы правы спажыўца, то даем 
эфектыўныя парады па абароне права і пошуку бя-
сплатных юрыстаў. Звяртайцеся на адрас газеты 
“Світанак”.

НЕЗАЛЕЖНАЯ ГАЗЕТА ШУМІЛІНШЧЫНЫ Беларусь, 
  твой народ 
    дачакаецца 
Залацiстага, 
    яснага дня! 
М. Багдановiч.СЬВIТАНАК

алкагольнага сурагату. Кожныя выхад-
ныя обальскія дружыннікі бываюць у 
сельскіх клубах. Імі былі затрыманы 
дзесяткі маладзёнаў у нецвярозым 
стане, удалося прадухіліць некалькі 
боек. Дабравольныя памочнікі вя-
дуць актыўны лад жыцця, займаюц-
ца спортам, удзельнічаюць у аблас-
ных спартакіядах. Адміністрацыя 
завода паклапацілася аб тым, каб 
дружыннікі мелі пры сабе спецы-
яльныя пасведчанні і значкі. У раёне 

У гэтым годзе за незакон-
ны продаж алкаголю прыцяг-
нуты да адказнасці 51 чалавек. 
Узбуджана 25 крымінальных 
спраў па фактах рэалізацыі 
прыватнымі асобамі ал-
кагольнай прадукцыі. Да 
штрафу з канфіскацыяй 
маёмасці прысудзілі 21 ча-
лавека. Зліквідавана 1246 

літраў спіртаутрымліваючай 
вадкасці, 1445 літраў са-
магону і брагі. Атруціліся 
алкагольнымі сурагатамі і 
памерлі дзесяць чалавек ( у 
мінулым годзе было дваццаць 
смяротных зыходаў ). Дасць 
бог, можа  да канца года ніхто 
не сканае ад спіртовай атру-
ты.

У Віцебску прайшлі аблас-
ныя спаборніцтвы аддзелаў 
па надзвычайных сітуацыях. 
Усяго ўдзельнічалі 26 каманд. 
Каманды спаборнічалі па хут-
каснаму манеўраванню на па-
жарных аўтамабілях. Лепшымі 
аказаліся шумілінцы – каманда 

пажарна-аварыйнага вырата-
вальнага паста №1 ( камандзір 
аддзялення В. У. Шыёнак і 
вадзіцель С. М. Стафееў). Нашы 
выратавальнікі атрымалі па-
мятныя прызы. Віншуем з пе-
рамогай!

Цытата
Рану, нанесеную 

Радзіме, кожны з нас 
адчувае ў глыбіні 

свайго сэрца.

 Віктар Гюго

ПРАФІЛАКТЫКА 
ПРАВАПАРУШЭННЯЎ

Службоўцы раённай 
міліцыі арганізавалі акцыю 
пад назвай “Разам за права-
парадак”. Мерапрыемства 
праводзілася ў актавай зале 
сярэдняй школы № 1. Адна-
часова ў спартыўнай зале 
праходзіла таварыская су-
стрэча па валейболу паміж 
камандамі старшакласнікаў 
і супрацоўнікамі ўнутраных 
спраў. Для школьнікаў 
наладзілі імправізаваную 
выставу спецыялізаванай 
зброі, якой карыстаюц-
ца міліцыянеры. Тут былі 
прадстаўлены і аўтаматы, 
і шлёмы, і бронешчы-
ты. А яшчэ школьнікі 
ўбачылі тэатралізаванае 
прадстаўленне, у якім 
работнікі міліцыі паказалі 
прыёмы самаабароны. 
Мужныя і дужыя байцы 
роты хуткага рэагавання 

прадэманстравалі, як трэ-
ба вызваляць заложнікаў 
у экстрэмальнай сітуацыі. 
Затым перад вучнямі ста-
рэйшых класаў выступілі 
прадстаўнікі міліцэйскага 
кіраўніцтва. Намеснік 
начальніка РАУС Ю. А. Арлоў 
распавёў гаворку пра наву-
чальныя ўстановы, дзе мож-
на атрымаць спецыяльнасці 
супрацоўнікаў міліцыі. А 
гэта азначае, што такім ме-
тадам праводзілася  прафа-
рыентацыя. Надалей слова 
ўзяў начальнік аховы пра-
вапарадку і прафілактыкі Ю. 
А. Крыўко. Быў запрошаны 
на акцыю і былы начальнік 
крымінальнага вышуку В. Ф. 
Малашонак. На заканчэнне 
мерапрыемства адбылася 
віктарына па правілах да-
рожнага руху і невялікі кан-
цэрт. Не прапусціў 

аўтобус
Вадзіцель легкавіка “Фольксваген Па-

сат” не уступіў дарогу рэйсаваму аўтобусу 
Шуміліна –Бешанковічы, які рухаўся ў спа-
дарожным накірунку. У выніку абедзве ма-
шыны атрымалі пашкоджанні, а пасажыры 
не пацярпелі. Вадзіцель легкавіка з мес-
ца здарэння ўцёк. Яго знайшлі і саставілі 
два пратаколы (Арт. 18. 17 ч. 2 Кодэкса аб 
адміністратыўных парушэннях). Буйную 
суму штрафу – больш як за два мільёны 
рублёў давядзецца заплаціць дзяржаве 
недысцыплінаванаму вадзіцелю.

існуе і “Маладзёжны атрад аховы 
правапарадку”, усяго дваццаць ча-
лавек з вядучых прадпрыемстваў і 
арганізацый райцэнтра. Шчыра ка-
жучы, для Шуміліна з насельніцтвам 
у сем з паловай тысячы чалавек гэ-
тага атрада недастаткова. Настаўнікі, 
якія дзяжураць на школьных дыска-
тэках у гэту кагорту не уваходзяць. 
Пра калгасы і саўгасы казаць няма 
чаго. Такой ініцыятывы там яшчэ 
ніхто не праявіў.

Крымінал

Пляменнічак цётку абакраў
Калі грамадзянка Т. з Віцебска прыехала да сястры ў вё-

ску Ляжні, у яе прапаў мабільны тэлефон фірмы “Samsung”. 
Супрацоўнікі Шумілінскага РАУС знайшлі злодзея. Ім аказаўся... 
родны пляменнік пацярпеўшай.

Прапалі каровы
Нядаўна міліцыя знайшла двух злодзеяў, якія скралі чатырох 

кароў з фермы калгаса “Прыдзвінскі”. Пасадзілі пад варту да суда 
жыхара суседняга Бешанковіцкага раёна і жыхара з Чашнікаў. 

Здарэнні
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Лариса МИХАЛЬЧУК, www.zautra.by
Двадцать лет назад известие об открытии 

массового захоронения жертв НКВД в Куро-
патах на окраине Минска вызвало настоящий 
информационный взрыв. Но с каждым годом 
память об этой трагедии тает. Молчание госу-
дарства привело к тому, что молодые люди 
не знают, какую роль сыграло в истории Бе-
ларуси это страшное место. 

— Когда я показал фильм о Куропатах 
студентам одного из вузов, интерес к собы-
тиям сразу же возник. Это как раз говорит 
о том, что именно отсутствие информации 
приводит к равнодушию. А когда человек 
увидел видеоряд с комментариями и пред-
ставил, что это было, у него меняется вос-
приятие истории. Наша молодежь сегодня 
лишена возможности знать об этих событиях, 
— считает Игорь Кузнецов. — А как 
они могут узнать о них в усло-
виях практически полной 
информационной бло-
кады? Даже негосудар-
ственная пресса ушла 
от этой темы. Про го-
сударственные СМИ 
я и не говорю. Это 
ошибочная пози-
ция. Я который год 
слышу, что репрес-
сии в целом и Куро-
паты в частности — 
это немодная тема. 
Но подобные темы 
— не одежда, которую 
по моде выбирают. Это 
связано с трагическими 
судьбами сотен тысяч наших 
сограждан. И я считаю, что подоб-
ные заявления имеют откровенно циничный 
характер. А потом появляются вопросы, по-
чему у нас такое национальное сознание? 
Почему молодежь сегодня не знает и не хо-
чет знать своей истории и никому не верит? 

Не поднимая тему репрессий, тему Куро-
пат, мы наступим на те же грабли, на которые 
наступали всегда. Есть уроки истории, кото-
рые необходимо усваивать. Если же народ 
не помнит о тех жертвах, которые понесли 
предыдущие поколения, он не способен по-
строить цивилизованное правовое государ-
ство. У такого народа нет будущего. И так 
всегда в истории было. Это не открытие се-
годняшнего дня. 

— Почему тему Куропат «замолчали»?
— Это абсолютно алогичные действия. В 

соседних государствах, в России и Украине, 
тоже есть проблемы, но там открыли архивы, 
сообщили фамилии расстрелянных, назвали 
места массовых расстрелов и захоронений, 
ученые работают по этой проблематике, вы-
ходят монографии, публикуются сборники 
документов, снимаются фильмы, которые и 
мы можем смотреть по российским каналам 
уже столько лет. То есть там совершенно дру-
гая картина. И на этом фоне мы — какой-то 
островок непонятной секретности. То, что 
творилось в Украине и РСФСР, происходило 
и здесь. Отличаются только количество рас-
стрелянных и места захоронений.

Возникает вопрос: кому это выгодно? На 
этот вопрос я сегодня ответить не могу. Ны-
нешние руководители государства не имеют 
никакого отношения к работникам НКВД, 
которые творили эти беззакония в 30 — 40-х 
годах прошлого века, и не состоят в родстве, 
что было бы хоть каким-то объяснением сло-
жившейся ситуации. В том-то и вопрос, что 
непонятно, откуда это все исходит, кому и за-
чем это надо, когда столько лет прошло. 

Давно надо было сказать правду, отдать 
дань уважения погибшим и поставить тем 
самым точку в этой многолетней истории. К 
сожалению, она не поставлена на сегодняш-
ний день.

Тема репрессий в целом замалчивается 
в Беларуси. Ни в одном учебнике, изданном 
в Беларуси за последние 8 — 10 лет, даже не 
упоминаются Куропаты. Хотя бы одна фраза, 
что в 1988 году там было обнаружено захоро-
нение и проведено следствие. Нет! И в целом 
о репрессиях в учебниках сейчас не говорит-
ся ничего или говорится примерно следую-
щее: «Победила революция, у советской вла-
сти было очень много врагов, она боролась 
с ними всеми силами и средствами, в связи с 
чем необходимо было проводить репрессии. 
СССР — не исключение, многие страны про-
ходили этот путь». 

При этом нигде нет ни одной цифры, 
сколько же было репрессированных, сколько 
расстрелянных, сколько посажено в тюрьмы. 
Хотя бы для того, чтобы сказать, вот видите, 
сколько у нас врагов было... Зато в школьных 
и вузовских учебниках приводится дежурная 
фраза, которая и в советское время кое-где 
проскакивала, что в годы репрессий в основ-
ном пострадали работники партийных и со-
ветских органов и интеллигенция. Но это не 
соответствует действительности, потому что 
интеллигенция Беларуси в общем числе по-
страдавших составляет около 10%. В основ-
ном же репрессированы были рабочие, кре-
стьяне и отдельные категории лиц, например 
священнослужители. Среди интеллигенции 
действительно были очень большие потери, 
но, например, в 1937 году в расстрельных 
списках было более 2/3 рабочих, колхозни-

ков, домохозяек, единоличников, без-
работных.

— А по вашим данным, 
сколько людей пострадало в 

Беларуси?
— Есть полуофициаль-

ная цифра, которую при-
вел Владимир Адамушко в 
своей книге «Палiтычныя 
рэпрэсii 20 — 50-х гадоў 
на Беларусi», изданной 
в 1994 году. Он называет 
цифру около 600 тысяч че-

ловек. Но на государствен-
ном уровне никто офици-

ально не озвучил, сколько же 
людей было репрессировано в 

Беларуси. 
Я просчитывал по разным ис-

точникам. По моим данным, количество 
репрессированных никак не меньше 1 мил-
лиона и может доходить примерно до 1,5 
миллиона человек. Причем речь идет о тех 
репрессиях, которые можно зафиксировать. 
А как быть с такого рода репрессиями, когда 
в школе на пионерской линейке клеймили 
позором того, у кого были арестованы роди-
тели как враги народа? Кого исключали или 
не принимали в комсомол или пионеры? Как 
быть с теми, кого увольняли или не прини-
мали на работу, лишая права на труд, с теми, 
кого лишали избирательных прав? Это во-
обще не поддается исчислению. 

— Как увековечивалась в Куропатах па-
мять жертв репрессий на протяжении всех 
двадцати лет после открытия захоронения?

— С 1989 года в Куропатах началось соз-
дание народного мемориала. Там каждый год 
ставились кресты, потом была создана «Кры-
жовая алея» в центре, установлены мемори-
альные знаки, установлены были еврейский 
камень в память погибших, польский крест, 
лавка Клинтона… Основная тяжесть работ 
легла на Белорусский народный фронт, а 
после его раскола — на Консервативно-
христианскую партию БНФ. В увековечении 
памяти жертв репрессий принимали уча-
стие Ассоциация жертв репрессий, Минское 
общественное объединение «Дыярыуш», от-
дельные неравнодушные граждане. 

Члены международного историко-
правозащитного общества «Мемориал» уста-
новили пять мемориальных знаков на захо-
ронениях, где в ходе эксгумаций 1988 и 1998 
годов были обнаружены останки жертв. 

Государство в 1989 году установило ка-
мень с мемориальной доской, на которой 
было написано, что на месте камня будет 
установлен памятник. Но больше государ-
ство ничего не сделало. С середины 1990-х 
годов события стали развиваться по печаль-
ному сценарию: если сначала акты вандализ-
ма были единичными, то после 1996 года ван-
далы в Куропатах активизировались, притом 
действовали довольно избирательно. В по-
следние 10 лет десятки крестов были уничто-
жены, скамья Клинтона была не раз осквер-
нена, «Крыж Пакуты», который стоял с 1988 
года, дважды был поломан. Последние 10 лет 
Куропаты являются местом боя, по-другому 
не могу сказать. Одни люди созидают, другие 
уничтожают память о тех, кто погиб, и чьи 
останки здесь покоятся. 

Пока хоть кто-то сюда будет приходить, 
память о невинно погибших людях будет 
жива. А если об этом будут писать, будет жива 
тема репрессий. Это дает надежду, что ны-
нешняя молодежь не повторит ошибки своих 
дедов и прадедов. 

«Молодые белорусы 
думают, что Куропаты — 

это в России»
Прошедшие американские выборы вы-

звали небывалый ажиотаж как в самих 
США, так и в мире. Митинг в Чикаго с уча-
стием около 1 миллиона человек после из-
брания президентом Барака Обамы – это 
признак того, что общество сильно взбу-
доражено событием. Такие толпы людей 
обычно являются симптомом глубоких со-
циальных стрессов.

Мировой интерес к нынешним аме-
риканским выборам обусловлен не-
сколькими причинами. Прежде всего, это 
следствие процесса глобализации. Мир 
становится все более единым и тесным, 
особенно благодаря современным СМИ. 
События в одной части земного шара ста-
новятся известными, интересными и важ-
ными для всего человечества. Тем более, 
если это избрание президента в самом 
мощном государстве мира. 

Во-вторых, ажиотажу способствовал ми-
ровой финансовый кризис. Он начался в 
США, и здоровье американской экономи-
ки существенным образом влияет на эко-
номическое выздоровление других стран. 
Например, от действий финансовых вла-
стей США зависит курс доллара, чем инте-
ресуются все люди, которые имеют эту ва-
люту, даже если они далеки от политики.

В-третьих, необычность фигуры будуще-
го американского президента. Избрание 
чернокожего Барака Обамы главой круп-
нейшего государства евроатлантической 
цивилизации – это культурный шок, мен-
тальная революция не только для США, но 
и для мира. Соединенные Штаты создава-
лись белыми протестантами, именно они 
заложили в основание нового социума те 
принципы и ценности, которые опреде-
лили нынешнее место и роль этой страны 
в мире. Еще в 1960 году, когда женились 
родители Б. Обамы, брак между предста-
вителями разных рас считался уголовным 
преступлением более чем в половине 
американских штатов. И вот их сын ста-
новится президентом США, причем 2/3 
проголосовавших за него были белыми 
американцами. Сбылась мечта Мартина 
Лютера Кинга. Избрание Б. Обамы симво-
лизирует скорость и масштаб изменений в 
мире и в самих Соединенных Штатах. Это 
своеобразная американская «цветная» 
революция, которая возбудила огромные, 
часто неоправданные надежды, и может 
привести к значительным изменениям во 
внутренней и внешней политике США.

Вполне закономерно, что главным те-
зисом избирательной кампании Б. Обамы 
стала идея перемен. Она оказалась вос-
принятой обществом не только по при-
чине финансового кризиса, приведшего 
к тому, что свыше 1 млн американцев по-
теряли работу, но и из-за непопулярности 
действующего президента Дж. Буша. Он 
имеет самый низкий президентский рей-
тинг за многие десятилетия. 

Белорусское телевидение поспешило 
заявить, что причина победы Б. Обамы 
обусловлена недовольством американцев 
агрессивной внешней политикой админи-
страции Дж. Буша. На наш взгляд, проблема 
не в агрессивности, а в неэффективности. 
США надолго застряли в Ираке и Афгани-
стане, не могут обуздать ядерные амбиции 

Ирана и Северной Кореи, все это сопрово-
ждается обострением разногласий между 
Соединенными Штатами и Европой, Росси-
ей, ростом антиамериканских настроений 
в мире. 

Понятно, что идея перемен в условиях 
кризиса получила массовую поддержку 
в американском обществе. Эта идея не 
могла отождествляться с Д. Маккейном. И 
потому, что он однопартиец непопулярно-
го Д. Буша, и по причине возраста. Трудно 
было поверить, что назревшие изменения 
в стране может осуществить выдвиженец 
Республиканской партии. 

Идея перемен требовала новой фигу-
ры, нового лица в прямом и переносном 
смысле. И Б. Обама, как это обычно быва-
ет в истории, оказался в нужное время в 
нужном месте. Плюс, безусловно, талант 
политика, способность к коммуникации, 
ораторское мастерство. 

Хотя между США и Беларусью существу-
ют огромные различия, однако некоторые 
уроки американских выборов можно спро-
ецировать на будущую президентскую 
кампанию в нашей стране. Прежде всего, 
уже сегодня очевидно, что существенные 
коррективы в политическую жизнь страны 
внесет кризис. Его первые симптомы уже 
проявляются, но как предсказывают эко-
номисты, самое трудное еще впереди. Как 
известно, главная идея, с которой А. Лука-
шенко апеллирует к обществу уже много 
лет – это идея стабильности. Во многом 
благодаря ей он обеспечивает свою леги-
тимность. Но в условиях кризиса она будет 
терять свою политическую силу. Кризис 
и стабильность – понятия плохо сочетае-
мые. 

Можно предположить, что в 2010 году 
идея перемен станет гораздо более при-
влекательной, чем сегодня. И она, как сей-
час в США, может стать центральным ло-
зунгом оппонентов нынешней власти. 

Обратите внимание, что А. Лукашенко 
пытается играть на опережение. Он тоже 
объявил о переменах в экономической 
политике, отношениях с Европой. Но про-
блема в том, что его образ прочно и осно-
вательно привязан к идее стабильности, 
сохранения нынешней экономической и 
политической модели, социального статус-
кво. И в его реформаторский образ народ 
не поверит. Слишком глубоко впечатался в 
сознание белорусов имидж А. Лукашенко 
как стабилизатора и охранителя существу-
ющей системы. Проводя параллели с США, 
это если бы приверженец консервативно-
го фундаментализма Дж. Буш вдруг стал 
демократом-реформатором. 

Поэтому если оппонент А. Лукашенко на 
президентских выборах возьмет на воору-
жение идею перемен, то он может иметь 
серьезный шанс получить значительную 
поддержку общества. 

Опыт США показывает, что долгое пре-
бывание у власти одного человека в наш 
динамичный век не дает ничего хорошего. 
Руководителей государств надо периоди-
чески менять. Таков закон политической 
природы.

Валерий Карбалевич, 
“Свободные новости плюс” №45.

20 мільёнаў беларускіх рублёў,альбо 
больш за 9 тысяч даляраў – менавіта та-
кую суму ў якасьці кампенсацыі маральнай 
шкоды патрабуе  лекар Іван Шэга ад сяброў 
адной з участковых камісій Слонімскай вы-
барчай акругі. 

Лекара слонімскага раённага шпіталя 
Івана Шэгу ў свой час здзівілі вынікі выбараў 
на адным з  участкаў:па афіцыйных дадзе-
ных, за яго кандыдатуру прагаласаваў толькі 
21 выбаршчык, ці прыкладна 3% ад агульнай 
колькасьці.

Cябра партыі БНФ палічыў, што гэтага 
не можа быць і правёў пісьмовае апытан-
не выбарцаў з мэтай высветліць за каго 
яны аддалі свой голас. 70 чалавек пісьмова 
падцвердзілі, што галасавалі за Івана Шэгу, 
які лічыць дзеянні сяброў камісіі  не чым 

іншым,як парушэннем крымінальнага кодэк-
су:

-Няма ніякага сумневу  ў тым, што сябры 
камісіі парушылі крымінальны кодэкс-гэта 
засведчылі сваімі подпісамі 70 чалавек. Па-
водле адпаведнага  артыкула, іх чакае турэм-
нае пакаранне тэрмінам да 5 гадоў. І тэрміну 
даўніны ў такіх справах няма.

Ужо дакладна вядома, што cуд Слонімскага 
раёна прыняў справу да разгляду: 70 сведкаў  
спрабуюць даказаць,што парламенцкія вы-
бары былі сфальсіфікаваныя. Мясцовая пра-
куратура  ў свой час не знайшла парушэнняў 
ў працы ўчастковай камісіі. Свае высновы 
супрацоўнікі пракуратуры зрабілі на падста-
ве апытання намесніка старшыні камісіі.

Радыё Рацыя.

20 мільёнаў рублёў 
кампенсацыі

«Я каж-
дый год задаю 

студентам вопрос: 
«Что такое Куропаты?» 

Сегодня на него не смог от-
ветить ни один человек! Кто-то 

сказал, что это, наверное, в Рос-
сии или Украине», — известный 
исследователь темы сталинских 
репрессий в Беларуси, историк 
Игорь Кузнецов анализирует, 

кому выгодно исчезнове-
ние памяти о траге-

дии Куропат.


